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تشــکیل وزارت بازرگانی وارد فاز جدیدی شــده 
است. پس از تصویب کلیات تشکیل این وزارتخانه، 
لایحه ۲ فوریتی ایجاد وزارت بازرگانی به کمیسیون 
اجتماعی بازگردانده شد. مسئله ای که بیانگر وجود 

برخی تعارض های قدیمی در این خصوص است.
پس از گذشــت حدود یک سال از کشــمکش های مربوط 
به تشــکیل وزارت بازرگانی میان سران قوای مجریه و مقننه، 
کماکان شاهد وجود تعارض ها و اختلافات فراوانی میان مجلس 
و دولت هستیم.واقعیت امر این است که پس از جلسه جنجالی 
محمدباقر قالیباف و ابراهیم رئیسی بر سر استیضاح وزیر صمت 
و تشــکیل وزارت بازرگانی، دولت بر موضع خود مبنی بر عدم 
تفکیک حوزه بازرگانی از وزارت صمت پافشاری کرد. در واکنش 
به اصرار رئیسی، رئیس قوه مقننه به آنچه که گفته می شود او در 
جلسه مذکور مطرح کرده بود، جامه عمل پوشاند و فاطمی امین 
با رأی مجلس از دولت اخراج شد. بعد از جدایی فاطمی امین از 
کابینه بود که دولت پیشنهاد تشکیل وزارت بازرگانی را به صورت 
جدی دنبال کرد و در نتیجه کلیات لایحه دوفوریتی تشکیل این 
وزارتخانه در مجلس تصویب شــد، اما باوجود تصویب کلیات 
لایحه مذکور، کماکان اختلافات بر سر وزارت بازرگانی پابرجا 
است. کما اینکه سیدمحمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور 
با اشاره به اختلاف موجود میان مجلس و دولت این طور مطرح 
کرد: »کلیات لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی تصویب شده اما 
ابهاماتی در مورد اختیارات و وظایف وزارتخانه وجود داشت که به 
کمیسیون ارجاع داده شد تا آن ابهامات را برطرف کنند.« حسینی 
افــزود: »در حقیقت در لایحه وزارت بازرگانی حدود اختیارات و 
وظایف این وزارتخانه به خود دولت واگذار شده بود اما نمایندگان 
گفتند خیر این موارد باید در خود مجلس مشخص شود. در نهایت 

هم اعلام کردند که لایحه مربوط به وزارت بازرگانی مجدداً هفته 
آینده در دستور قرار می گیرد.« معاون پارلمانی رئیس جمهور در 
مورد گزینه های دولت سیزدهم برای وزارت بازرگانی خاطرنشان 
کرد: »فعلًا منتظر هستیم که اصل لایحه تصویب شود سپس 
دولت گزینه های خود را مطرح کند، حتماً رئیس جمهور در ذهنش 
گزینه هایی برای وزارت بازرگانی دارد.«گسترش نیوز برای بررسی 
بیشتر این موضوع، گفتگویی با نمایندگان مجلس انجام داده که 

در ادامه می خوانید.
این لایحه در دستور کار مجلس است

بهروز محبی نجم آبادی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه و 
محاسبات مجلس شورای اسلامی درباره آخرین وضعیت لایحه 
تشکیل وزارت بازرگانی گفت: کلیات تشکیل وزارت بازرگانی 
در مجلس به تصویب رســید. البته این طرح در حال بررســی 

پیشنهاد های نمایندگان بر لایحه قرار دارد و در دستور کار مجلس 
است.این نماینده مجلس با اشاره غیر مستقیم به وجود ابهامات 
بیشــتر در لایحه وزارت بازرگانی تصریح کــرد: مواردی برای 
رسیدگی بیشتر وجود داشته که باید در خصوص آن ها بازنگری 

صورت گیرد.
یک درخواست مهم از رئیس جمهور

علی رضایی، نماینده مردم استان کرمانشاه در مجلس نیز در 
ایــن رابطه بیان کرد: من از موافقان تشــکیل وزارت بازرگانی 
هســتم و تفکیک این بخش از وزارت صمت را لازم می دانم. 
به دلیل به هم ریختگی بازار کالاهای اساسی، تشکیل وزارت 
مســتقل بازرگانی ضرورت بالایی دارد. کالاهای اساسی نظیر 
برنج، گوشــت، مرغ، لبنیات و ســایر کالاهای اساسی باید با 
سهولت بیشتری در دسترس مردم قرار گیرد.وی ادامه داد: جهت 

تشکیل هرچه سریع تر وزارتخانه بازرگانی، خواسته ما تصویب این 
لایحه به صورت دوفوریتی بود. در صورت پیشرفت این موضوع 
و تصویب جزییات این لایحه، از دولت و شخص رئیس جمهور 
می خواهم که وزیر پیشنهادی را به مجلس معرفی کند.این نماینده 
مجلس افزود: وزارت بازرگانی در گذشته هم وجود داشت و ادغام 
بخش تجارت با صنعت و معدن، تصمیم درست و کارشناسانه ای 
نبود. لذا باید سروســامان اساسی به وضعیت وزارت صمت داده 
شود و این موضوع مستلزم، تفکیک بخش بازرگانی از آن است.

مردم از وضعیت موجود گلایه مند هستند
رضایی در خصوص احتمال مغایر بودن وزارت بازرگانی با شعار 
سال اظهار کرد: با این نظریه خیلی موافق نیستم و معتقدم که در 
شرایط فعلی، تشــکیل وزارت بازرگانی ضرورت بالایی دارد. در 
حال حاضر مدیریت کالاهای اساسی قابل قبول نبوده و مسائل 
مربوط به آن روشن و شفاف نیست. موازی کاری و عدم تمرکز 

در این حوزه، به وضوح قابل رؤیت است.
او در ادامه به خبرنگار پارلمانی گسترش نیوز گفت: امیدوارم با 
تشکیل وزارت بازرگانی، بین دولت، مجلس و سایر دستگاه های 
متولی که مستقیماً در این زمینه مسئولیت دارند، هماهنگی خوبی 
شکل گرفته و شاهد اتفاقات مثبت در بخش تجارت و بازرگانی 
کشور باشیم. ساماندهی این بخش خواسته اصلی مجلس شورای 
اسلامی محسوب می شود و برای دستیابی به آن، به شخصه تمام 

تلاش خود را به کار خواهم گرفت.
نماینده مردم استان کرمانشاه تصریح کرد: درهرصورت نارضایتی 
زیادی از طرف مردم وجود دارد. مردم ما از وضعیت معیشــتی 
موجود، گرانی ها، بی ثباتی اقتصادی، بحث تأمین کالاهای اساسی 
و اقلام مهم بســیار گلایه مند هستند. برای بهبود این شرایط 
نابسامان باید هر چه زودتر فکری شود. دولت موظف است که 

برای این وضعیت به هم ریخته چاره ای اندیشیده و برنامه های 
خود را شفاف ارائه کند.

یک ادغام خسارت بار
محمدمهدی مفتح، سخنگوی کمیسیون های تلفیق و برنامه و 
بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی دراین باره عنوان کرد: 
من موافق تفکیک حوزه بازرگانی از وزارت صمت هستم. بخش 
بازرگانی یک حوزه کاملًا مستقل از صنعت و معدن است. این 
ادغام از روز اول هم اشــتباه بود و نباید با این موضوع موافقت 
می شــد. من از همان مقطع با چنین ادغامی مخالف بودم و آن 
را نیز اعلام کردم.این نماینده مجلس ضمن تاکید بر ضرورت 
تشــکیل وزارت بازرگانی به گسترش نیوز گفت: حضور بخش 
تجارت و بازرگانی در کنار صنعت و معدن، اشکالات فراوانی دارد 
و حالا شــاهد وارد آمدن خسارات قابل توجهی به اقتصاد کشور 
هستیم. امیدوارم با تفکیک بخش بازرگانی از وزارتخانه صمت، 
اقتصاد کشور رونق خوبی پیدا کرده و ثمرات آن نیز برای مردم 

ملموس باشد.
کلام آخر

کارشناســان امر بر این باور هستند که ادغام بخش صنعت و 
معدن با حوزه بازرگانی از همان ابتدا تصمیم درست و معقولانه ای 
نبوده و این اقدام ضربه های زیادی به اقتصاد کلان کشور وارد 
کرده است. نمایندگان موافق با تفکیک وزارت صمت، معتقدند 
که با تشکیل یک وزارت مستقل بازرگانی، سروسامان خوبی به 
بخش تجارت داده می شود و وضعیت معیشتی و اقتصادی کشور 
بهبود پیدا خواهد کرد. حال باید صبر کرد و دید که در نهایت این 
کشمکش ها میان دو قوه مقننه و مجریه به کجا خواهد رسید. 
هفته های پیش رو برای تعیین سرنوشت این وزارتخانه، می تواند 

مهم و سرنوشت ساز باشد.

مچ اندازی دولت و مجلس بر سر یک وزارتخانه اخبار کوتاه 

 سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه 
مجلس گفت:دلیل بی ثباتــی قیمت مرغ، دخالت های غیر 

کارشناسی دولت در بخش هایی از زنجیره تولید است.
محسن زنگنه نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس افزود:دخالت های 
غیر کارشناسی که بصورت گزینشی در برخی از زنجیره تولید صورت گرفته 
منجر شده که دولت نتواند بازار مرغ را سرو سامان بدهد.عضو هیات رئیسه 
کمیسیون برنامه ، بودجه و محاسبات مجلس در خصوص گره کور این بازار 
آشفته تاکید کرد: ما از نظر قانون در کشورهیچ مشکلی نداریم اما مشکل در 
حوزه مدیریت است. زنگنه خاطرنشان کرد: یکی از دلایلی که نمایندگان 
نسبت به وزیر قبلی وزارت جهاد وکشاورزی نظر منفی داشتند نوع مدیریت 
ایشــان در بازار دام ،طیور و مرغ بود.نماینده مردم تربت حیدریه در پاسخ به 
اینکه با توجه به نزدیکی انتخابات مجلس و گلایه مردم از کوچک شدن 
سفرهایشان چه پاســخی برای حوزه انتخابیه خود دارید گفت:ما شرمنده 
مردم هستیم و گلایه ها به حق است.وی با اشاره به سخنان هر ساله مقام 

معظم رهبری در نامگذاری سال افزود:سلوک رهبری استفاده از الفاظ مثبت 
برای نامگذاری هر سال است کما اینکه شاهدیم سالها به نام جهش تولید، 
انضباط اجتماعی و رشد اقتصادی عنوان شد اما امسال برای اولین بار بود که 
ایشان یک معضل را نام بردند و خواستار جلوگیری از تورم شدند و به همین 
دلیل رهبر انقلاب امسال را سال مهار تورم معرفی کردند.عضو هئیت رئیسه 
کمیسیون برنامه ، بودجه و محاسبات  تصریح کرد:ایراد فعلی کشور نگاه 
بخشــی به مسایل است ما برای حل معضل گرانی مرغ باید به بحث ارز، 

قوانین صادرات و واردات و حوزه مالیات نیز توجه داشته باشیم.
وی افزود: کاری که مجلس می کند نظارت است و قانون اساسی این اختیار 
را به نمایندگان نداده که در جایی فرمان را دست بگیرند لذا تنها می توانند 
استیضاح وزیر را به عنوان آخرین راه  انجام دهند.زنگنه در پاسخ به اینکه آیا 
دستتان بسته است گفت:نه دستمان بسته نیست و نمی خواهیم شما این 
مساله را تیتر کنید چون همه دنیا همین است. عضو هئیت رئیسه کمیسیون 
برنامه ، بودجه و محاسبات در پاسخ به اینکه چه زمانی مردم می توانند نفس 
راحتی از بابت هزینه های زندگی داشته باشند افزود:واقعیت این است که اگر 
امسال بتوانیم همین تورم موجود را مهارکنیم حداقل یک تورم 30 درصدی  
خواهیم داشت  که این نشان می دهد شیب گران شدن کم است.وی ضمن 
تصدیق اینکه درآمد ها با هزینه ها تعادلی ندارد گفت:متاسفانه عمر تورم در 
کشور 50 ساله است و اگر اخبار سالهای مختلف را نگاه کنیم همواره مردم 
از این امر گلایه داشتند ولی در3 سال اخیر اتفاقی که افتاد این بود که تورم  
بالای 40 درصد ماندگار شد.به گزارش اقتصاد100، سخنگوی کمیسیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه تصریح کرد:ما تورم بالای 60 درصد و72 
درصدی هم داشتیم اما مقطعی بود وبعد بهبود پیدا کرد ولی در 3 سال اخیر 

تورم ماندگار شده و همین امر مردم را اذیت می کند.

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم عنوان کرد:

امیرزاده گفت: صدور کارت بازرگانی یک بار مصرف فضاسازی دولت با مرغ مردم را آزار می دهد
است اما نکته قابل توجه در مورد اتفاقات پیرامون سوءاستفاده 
از کارت بازرگانی از جمله مواردی که ممکن همیشه در همه جا 

صورت بگیرد.
یکی از آخرین مصوبات دولت سیزدهم در سال 1401 مربوط به تغییر شرایط 
صدور کارت بازرگانی بود. قضیه از این قرار بود که طبق مصوبه هیات وزیران 
در مورد آیین نامه اجرایی قانون مقررات صادرات و واردات ماده 10 قانون مذکور 
اصلاح شد. اصلاحات صورت گرفته برای صدور کارت بازرگانی به این ترتیب 
بود که مهلت اعتبار کارت های بازرگانی برای صادرکنندگان ممتاز و نمونه ملی، 
حداکثر تا پنج سال تعیین شد، علاوه بر این سقف ارزشی صادرات و واردات 
برای دریافت کنندگان کارت بازرگانی در سال اول با لحاظ شاخص هایی نظیر 
گردش حساب بانکی شخص حقیقی یا حقوقی، مدیرعامل و اعضای هیات 

مدیره و سرمایه ثبتی شخص حقوقی حداکثر 500 هزار دلار مقرر شد.
کاهش 3 ساله شرط سنی برای دریافت کارت بازرگانی نیز از جمله تغییراتی 
بود که در آیین نامه اجرایی قانون مقررات صادرات و واردات اعمال شد. طبق 
تغییر مذکور متقاضیان کارت بازرگانی با داشتن حداقل سن 20 سال می توانند 

کارت بازرگانی دریافت کنند.
دولت زمینه سوءاستفاده از کارت بازرگانی را فراهم کرد؟

آخرین اصلاحیه در مورد صدور کارت بازرگانی مربوط به شــرایط تمدید 
کارت مذکور بود. به این ترتیب که نداشتن تعهد ارزی سررسید شده واردات 

و صادرات، تبدیل به یکی از شروط اصلی تمدید کارت بازرگانی لحاظ شد.
اصلاحات صورت گرفته پیرامون شرایط دریافت و تمدید کارت بازرگانی و 
مواردی نظیر کاهش سن دریافت کارت بازرگانی حاکی از برنامه دولت برای 
تسهیل دریافت کارت مذکور از طرف متقاضیان است، موردی که منجر به 
شکل گیری این پرسش می شود که کاهش سخت گیری ها پیرامون دریافت 

کارت بازرگانی تا چه اندازه زمینه سوءاستفاده از آن را فراهم می کند؟
ابزارهایی که مانع سوءاستفاده از کارت بازرگانی می شود

در پاســخ به ســوال مذکور، محمد امیرزاده، عضو هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران در گفتگو با گسترش نیوز ضمن ارزیابی مصوبه دولت درباره 
تسهیل صدور کارت بازرگانی گفت: کاهش سخت گیری ها پیرامون صدور 
کارت بازرگانی منجر به اطمینان بخشی به فعالین اقتصادی می شود، علاوه 
بر این تشریفات را کم می کند و کار روان تر پیش می رود. در مورد جلوگیری 
از سوءاستفاده از کارت بازرگانی ابزارهای مختلفی وجود دارد. هر بخشی اعم 
از گمرک و سازمان های کنترل کننده، ایجاب می کند که دقت لازم را داشته 

باشند و کنترل کنند.
تصور صدور کارت بازرگانی توسط اتاق اشتباه است

او افزود: البته گمانه اشتباهی در مورد کارت بازرگانی وجود دارد و آن اینکه 
همیشه فکر می کنند کارت بازرگانی را اتاق بازرگانی صادر می کند، در صورتی 
که چنین چیزی نیست بلکه در اتاق بازرگانی بارگذاری انجام می شود و در 

سازمان های دیگر کارت صادر می شود.
اخبار مربوط به صدور کارت بازرگانی یک بار مصرف 

فضاسازی است
امیــرزاده در مورد صدور کارت بازرگانی یکبار مصرف تصریح کرد: درباره 
صدور کارت بازرگانی یک بار مصرف باید دقت لازم صورت بگیرد. نکته دیگر 
در مورد کارت های بازرگانی یکبار مصرف این است مسئولین مربوطه که ادعا 
داشتند تاکنون اسامی افراد واجد شرایط برای دریافت کارت بازرگانی یک بار 
مصرف را منتشر نکردند.عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران در پایان 
خاطرنشان کرد: صدور کارت بازرگانی یک بار مصرف فضاسازی است. اما 
نکته قابل توجه در مورد اتفاقات پیرامون سوءاستفاده از کارت بازرگانی از جمله 

مواردی است که ممکن است همیشه در همه جا صورت بگیرد.

اقدام عجیب دولت برای فضاسازی در مورد کارت بازرگانی

مدتی است که ارز مسافرتی برای سفرهای هوایی به عتبات در طول سال در نظر گرفته شده 
است اما مسافران زمینی به عتبات هنوز امکان گرفتن این ارز را ندارند.

به گزارش مهر، همواره با ایام سوگواری سید و سالار شهیدان جمعیت مشتاق به زیارت عتبات افزایش می یابد اما 
یکی از دغدغه های زائران عتبات موضوع تخصیص ارز مورد نیاز آنها است به طوری که ارز مورد نیاز زوار عتبات 
فقط در ایام اربعین تخصیص می یابد و در دیگر ایام سال خبری از این ارز به مسافران زمینی عتبات نیست.هرچند 
ناگفته نماند گرفتن این ارز نیز با مشکلاتی همراه است به عنوان مثال یکی از مسافران اربعین در این باره به خبرنگار 
مهر گفت: برای سفر اربعین سال گذشته تصمیم گرفتیم چند روز زودتر عازم عراق شده تا به شلوغی های وحشتناک 
مرز در نزدیک اربعین برخورد نکنیم، اما بانک مرکزی فقط یک دوره خاص برای تخصیص ارز در نظر گرفته بود و 

افرادی که می خواستند زودتر عازم عتبات شوند از دریافت این ارز محروم بودند.
وی ادامه داد: مسئله بعدی معرفی شعبی منتخب بود که بانک مرکزی در نظر گرفته بود به عنوان مثال بانک 
مرکزی شعبی را معرفی کرده بود که متقاضی در آن حتماً باید حساب می داشت که این مسئله موجب شده بود 
صف های طولانی برای افتتاح حساب ایجاد شود.یکی دیگر از مشکلات در سفر سال گذشته عدم ارائه دینار به مردم 
و فقط ارائه دلار به متقاضیان بود که مردم را بسیار دچار مشکل کرد در همین رابطه یکی از دریافت کنندگان ارز به 
خبرنگار مهر گفت: سال گذشته به سختی ارز مورد نیاز خود را از یک بانک دولتی دریافت کردم اما وقتی به آن سوی 
مرز مراجعه کردم متوجه شدم ارزی که به من داده اند قدیمی است و صرافی های عراق این دلار را قبول نمی کردند 
و می گفتند این 100 دلاری قدیمی بوده و از چرخه مبادلات حذف شده است که درنهایت با سختی فراوان در شهر 
کربلا یک صرافی پیدا کردم که ارز مرا با قیمت بسیار پایین تر تبدیل به دینار کرد به همین دلیل بهتر آن است که 

بانک مرکزی تمهیداتی بیندیشد و به جای دلار دینار به زوار ارائه کند.
با تدبیر دولت ایران و عراق ویزا برای همیشه از سفر به عتبات عالیات برداشته شد، اما عدم ارائه ارز مورد نیاز به زوار 
زمینی عتبات در دیگر ایام سال همچنان پا برجا است.ارائه ارز مسافرتی می تواند فشار سنگین تقاضا در ایام اربعین را 
کاسته و مشکلات عمده تردد در ایام اربعین که بخشی زیادی از آن به علت سهولت سفر در این ایام است را برطرف 
کند، البته شکی نیست که اربعین باید باشکوه برگزار شود و تقاضا در ایام اربعین همیشه وجود دارد اما بانک مرکزی 
می تواند تدبیری بیندیشد تا متقاضیان سفرهای انفرادی نیز بتوانند از این ارز بهره مند شوند.ناگفته نماند در حال حاضر 
ارز سفر به عتبات عالیات تنها به سازمان حج و زیارت تخصیص داده می شود اما مسافران سفرهای سیاحتی به دیگر 
نقاط مختلف جهان می توانند ارز مورد نیاز خود را دریافت کنند که ردیفی در ابلاغیه بانک مرکزی نیز برای آنها در 

نظر گرفته شده است. در این ابلاغیه گفته شده است ارز مسافرتی 1402 به عنوان کمک هزینه برای سفرهای خارج 
از کشور در نظر گرفته شده که سقف پرداخت آن معادل 500 یورو است. البته برای سفرهای زمینی میزان آن 300 
یورو است، قیمت ارز مسافرتی 1402 با توجه به نوسانات بازار ارز مشخص می شود و همواره با نرخ ارز در بازار آزاد 
تفاوت دارد.علی فراقی کارشناس و فعال اقتصادی در این باره به مهر می گوید: در ایام آغازین ماه محرم و در آستانه 
عاشورا و تاسوعای حسینی هستیم که طبق عادت سال های گذشته باید شاهد سفر تعداد زیادی از مردم کشور به 
سمت کربلا باشیم، در این زمان معضلی که سال ها در این ایام به چشم می خورد شرایط کیفی پس از گذر کردن 
از مرزهای ایران و ورود به خاک کشور عراق است، که با توجه به امکانات بسیار محدودی که در کشور عراق وجود 
دارد و آن را می توان به تمامی مواردی که یک زائر نیاز دارد تا سفری صحیح و سلامت داشته باشد بسط داد.فراقی 
افزود: در این زمان با توجه به ازدیاد جمعیت ورودی به این کشور عملًا هرساله شاهد شرایطی نامساعد برای زائرین 
هستیم. حال دولت برای افرادی که در این بازه زمانی )اربعین( قصد سفر به کربلا را دارند ارزی برای سفر در نظر 
گرفته تا بتوانند با تهیه ارز با نرخ پایین تر عملًا از این لحاظ سفری بهتر را تجربه کنند ولی مشکلی که در این میان 
به چشم می خورد عدم تخصیص این ارز در دیگر ایام به مسافران زمینی عتبات است تا افراد به راحتی در هر زمان 
سال بتوانند به این سفر بروند و با مشکلات و کمبود فراوانی که وجود دارد روبرو نشوند.این فعال اقتصادی ادامه داد: 
چه بخواهیم این قسمت را نادیده بگیرم یا نگیریم عملًا به دلیل شرایط مساعدتری که دولت در ایام اربعین در نظر 
گرفته خیلی از افراد تشویق به سفری عملًا با هزینه ای کم تر می شوند. شاید بتوان به این نکته اشاره کرد که اگر حتی 
شرایط کشور عراق را هم لحاظ نکنیم با توجه به حرکت این تعداد افراد در داخل کشور برای رفت و آمد، خدمات 
مختلفی که یک شخص نیاز دارد با چالش های بسیاری روبرو می شود و چه بسا بهتر است اگر کسی قصد رفتن 
به این سفر را دارد بتواند در هر زمان سال از این شرایط استفاده کند تا به راحتی این حجم از جمعیت سفر در طول 
سال تقسیم شود تا عملًا هرکسی که قصد عزیمت به این مقصد را دارد، هرچند هم در برخی از مکان ها با شرایط 
امکاناتی پایینی رو به رو باشد ولی با توجه به تقسیمی که شکل می گیرد همان مکان یا همان خدمت و امکانات در 

بهترین حالت های ممکن خود به افراد داد شود.
فراقی در پایان گفت: در صورتی که سیاست گذار و دولت قصد تخصیص ارز یا حتی در نظر گیری شرایطی آسان تر 
را در هر زمینه ای )چه سفر، چه تجارت و…( دارد بهتر است پر از اما و اگر و تبصره و دستور و شرایط مختلف نباشد 
چون در نهایت در هر کاری این نوع سبک تصمیم گیری باعث ایجاد مشکلاتی فراوان خواهد شد و آن چیزی است 

که اگر قبل تر را مشاهده کنیم نتایج منفی آن را به خوبی می توانیم مشاهده کنیم.

ارز مسافرتی فقط برای پولدارها
نماینده مجلس درباره برخی از ادعا ها درباره کاهش انتظار مردم برای خرید خانه 
اظهار داشت: هر چند شــاهد کاهش التهابات بازار مسکن در برخی از شهر ها و 
مناطق هســتیم، اما به این زودی سن انتظار و مدت زمان سن انتظار برای خرید 

مسکن کاهش پیدا نمی کند.
مجتبی یوسفی، نماینده مجلس درباره برخی از ادعا ها درباره کاهش انتظار مردم برای خرید خانه اظهار 
داشت: هر چند شاهد کاهش التهابات بازار مسکن در برخی از شهر ها و مناطق هستیم، اما به این زودی 
سن انتظار و مدت زمان سن انتظار برای خرید مسکن کاهش پیدا نمی کند.وی در پاسخ به این سوال 
که در حال حاضر مدت زمان انتظار خانه دار شدن کارمند چقدر است؟ ادامه داد: گفته می شود یک حقوق 
بگیر و کارمند اگر تمام درآمد خود را پس انداز کند می تواند پس از 40 ســال خانه دار شود، اما با توجه 
به اینکه یک سوم درآمد خود را می توانند برای خرید مسکن پس انداز کنند، مدت زمان انتظار خرید 
خانه برای آن ها به بیش از ۹0 سال می رسد و از این لحاظ وضعیت ایران نسبت به سایر کشور ها بدتر 
است.عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره به کاهش التهاب بازار مسکن در برخی از مناطق از جمله 
شهر های جدید اطراف پایتخت گفت: یکی از عوامل موثر در ساماندهی بازار مسکن جدی بودن مجلس 
برای اجرای قوانین مالیاتی در این حوزه است. تصمیماتی که در طرح دو فوریتی برای گرفتن مالیات 
از خانه های خالی و سوادگران این بازار اخذ شده بسیار اثرگذار بوده و مجلس به طور جدی بر روی این 
موضوع ایستاده است.به گزارش گسترش نیوز، یوسفی تاکید کرد: در سایر بازار ها هم این گونه بوده و 
همین قانون اجازه واردات خودرو های دست دوم، توانست التهابات این بازار را کاهش دهد با اینکه هنوز 
اتفاقی هم نیفتاده، اما تصویب این قانون در بازار اثر گذار بود.وی با بیان اینکه برای اولین بار التهابات بازار 
مسکن در کوتاه مدت کاهش پیدا کرد و این نشان می دهد که می توان اقداماتی هم در این حوزه را در 
مدت زمان کوتاه به سرانجام رساند، گفت: باید توجه داشت در بازار هر کالایی یک طرف عرضه و یک 
طرف تقاضا است و وقتی تعادل بین این دو طرف، بهم می خورد التهاب و تکانه شدیدی در بازار های 
مستقیم و غیر مستقیم به وجود می آید و با توجه به انباشت مشکلات و انباشت نیاز و عدم تحرک در 6 

سال دولت گذشته، دو طرف عرضه و تقاضا از تعادل خارج شدند.

ایران، بدترین کشور برای خانه دار شدن

فرار عجیب »پول« از بازار سهام
پشت پرده ریزش های پی در پی بازار سهام اعلام شد گزارش ها نشــان می دهد که در پی ریزش های مداوم بازار سهام، در هفته های گذشته 

شاهد خروج عجیب پول حقیقی از بورس بودیم.
بازار سرمایه این روزها حال خوشی ندارد؛ آن هم به واسطه تصمیمات دولتی که کارشناسان از آن به عنوان 
»تیر خلاص« به بازار یاد می کنند. اعلام تعیین نرخ جدید خوراک پتروشیمی ها در هفته های اخیر، بازار سرمایه 
را وارد فاز پرتنشی کرد؛ به طوری که در حالی که شاخص بورس رکوردهای جدیدی را در نیمه اردیبهشت ماه 
زده و وارد کانال 2 میلیون و 500 هزار واحد شــده بود، روز دوشــنبه به زیر کانال میلیون واحد سقوط کرد و 
همین اتفاق، ترس و وحشت را به بازار سهام بازگرداند. اتفاقی که یک بار در سال ۹۹ تجربه شده و سهامداران 
به شــدت زیان دیده بودند.گزارش ها نشان می دهد که در پی ریزش های مداوم بازار سهام، در هفته گذشته 
شــاهد خروج عجیب پول حقیقی از بورس بودیم و به اســتثنای روز سه شنبه، در بقیه رزوهای هفته خروج 
سرمایه ثبت شد. روز شنبه 27۸ میلیارد تومان خارج شد. رقم خروج پول حقیقی در روز یک شنبه ۹30 میلیارد 
تومان و روز دوشــنبه هزار و 122 میلیارد تومان بود. روز سه شــنبه پس از 10 روز پول حقیقی وارد شــد که 
رقم آن 774 میلیارد تومان بود. در آخرین روز کاری هفته 12 میلیارد تومان خارج شــد.در مجموع کل هفته 
هزار و 56۸ میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شــد و میانگین روزانه خروج پول حقیقی 314 میلیارد 
 تومان بود که نســبت به هفته گذشته 62 درصد کمتر اســت.در این میان، بررسی ها نشان می دهد از تاریخ

 17 اردیبهشت ماه که افزایش نرخ خوراک پتروشیمی ها و گاز صنایع به شکل محرمانه ابلاغ شد، تاکنون بیش از 
30 هزار میلیارد تومان پول حقیقی از بازار سرمایه خارج شده است.کارشناسان و تحلیلگران بازار سرمایه معتقدند 
برای درک بزرگی این عدد، بد نیست بدانید در کل سال پرفرازونشیب گذشته حدود 46هزار میلیارد تومان پول 

حقیقی از بازار خارج شده بود.
سهامداران ترسیدند

حمید میرمعینی، کارشناس بازار سرمایه در همین رابطه در گفت وگو با خبرآنلاین با اشاره به وضعیت مبهم 
بازار، گفت: اتفاقاتی که این روزها در بازار سرمایه شاهد هستیم، حاصل سیاست گذاری های اشتباه و غیرکارشناسی 
است که در بدنه دولت اتفاق می افتد.وی توضیح داد: این مساله باعث شده که نگرانی ها و ناامیدی ها بیش از 
گذشته باشد و تقریبا اکثر فعالان بازار، امیدواری خود را نسبت به بورس از دست داده اند و چه بسا نگرانی نسبت 
به آینده داشته باشند. در واقع این که قرار باشد تغییرات با اهمیتی اتفاق بیفتد و در جهت بهبود اوضاع گام برداشته 
شود، وجود ندارد.این کارشناس بازار سرمایه عنوان کرد: اتفاقات اخیر و از جمله نامه ای که درباره نرخ خوراک 

پتروشیمی ها منتشر شد، همه نشان دهنده این بود که دولت یک جانبه تصمیم گیری می کند و نگاهی به بخش 
سرمایه گذاری و تبعات تصمیم گیری ها در صنایع ندارد.میرمعینی تصریح کرد: این سیستم باعث شده که نگرانی 

نسبت به آینده خیلی افزایش پیدا کند و ما شاهد وحشت زدگی در بازار سرمایه باشیم.
فرمول جدید تعیین نرخ خوراک روی میز آمد

در این شرایط و پس از انتقادات شدید و سقوط شدید بازار سرمایه، وزیر اقتصاد در روز سه شنبه هفته جاری 
از جلســه اضطراری برای تصمیم گیری درباره نرخ خوراک پتروشیمی ها خبر داد. وی در یک نشست خبری 
اعلام کرد که 2۸ تیرماه، یعنی روز چهارشنبه درباره نرخ خوراک پتروشیمی ها تصمیم گیری خواهد شد.وی از 
پیشنهادی پرده برداری کرد که فرمول نرخ خوراک حداقل 3 یا 5 ساله ثابت باشد. سخنگوی اقتصادی دولت با 
تاکید بر این که وزارت اقتصاد قایل به مبنا شدن فرمول در نرخ خوراک پتروشیمی ها است، گفت: با نرخ گذاری 
ثابت مخالفم و معتقدم باید مبنای نرخ گذاری خوراک پتروشیمی ها بر اساس فرمول باشد. مبنا قرار گرفتن فرمول 
می تواند عاملی برای پیش بینی پذیر شدن بازارها برای فعالین اقتصادی باشد.وی یادآور شد: پیشنهاد ما بر این 
مبناست که فرمول مبنایی برای سه سال یا حتی تا پایان برنامه هفتم توسعه باشد تا سرمایه گذاران بتوانند برمبنای 

آن فعالیت های خود را سامان دهند.
پیشنهاد وزارت اقتصاد رد شد

اما آن طور که سخنگوی دولت اعلام کرده، پبشنهاد وزارت اقتصاد مورد قبول اعضای کمیسیون اقتصادی 
دولت قرار نگرفته و از دستور کار خارج شده است. علی بهادری جهرمی روز چهارشنبه هفته جاری و در پایان 
جلسه هیات دولت، از مخالفت کمیسیون اقتصادی دولت رییسی با اصلاح نرخ خوراک پتروشیمی ها خبر داد. وی 
با اشاره به مصوبات هیات وزیران، درباره نرخ خوراک پتروشیمی ها گفت: این نرخ طبق بودجه 1401 و 1402 

مشخص شده بود. طبق قانون هدفمندی نرخ منابع انرژی و مصارف آن مشخص است.
وی افزود: مجلس هر ساله منابع و مصارفی را پیش بینی می کند؛ مجلس سال گذشته درباره عدم افزایش قیمت 
گاز از دولت مطالبه داشت و امسال در بودجه 1402 پیش بینی تحقق درآمد کرده بود و دولت باید به سمت تحقق 

آن پیش برود؛ این منابع برای یارانه ها مورد استفاده قرار می گیرد. وی عنوان کرد: نرخ خوراک پتروشیمی ها در 
این باره پیش بینی شده بود و نظرات دستگاه های مربوطه اخذ شد و آیین نامه ای به تصویب رسید و دولت قصد 
تغییر در آن ندارد.وی تاکید کرد: وزارت اقتصادی برای برنامه هفتم پیشنهادی داده بود تا برای آینده نرخ خوراک 
پتروشیمی ها را با فرمول داشته باشیم؛ این پیشنهاد مورد موافقت اعضای کمیسیون اقتصادی دولت قرار نگرفت 

و از دستورکار خارج شد.
نگران نباشید

با این وجود این شرایط سردرگم بازار سرمایه، مجید عشقی، رییس سازمان بورس و اوراق بهادار درباره وضعیت 
بازار ســرمایه، گفت: نگرانی جدی وجود ندارد. این در حالی اســت که کارشناسان نگاه متفاوتی دارند. حمید 
میرمعینی، کارشناس اقتصادی با اشاره به کاهش حجم معاملات و افت قیمت ها، گفت: امیدواری نسبت به رشد 
در آینده، وجود ندارد و رشد قابل اهمیتی که باعث شود جریان نقدینگی دوباره به سمت بازار سرمایه بیاید، دیده 
نمی شود.در مقابل اما رییس سازمان بورس عنوان کرد: بورس تا اواسط اردیبهشت ماه وضعیت نسبتا مناسبی 
داشت، اما متاسفانه توالی چند تصمیم که از نظر ما بدون در نظر گرفتن وضعیت شرکت ها و روند قیمت های 
جهانی چه در حوزه گاز، چه محصولات پتروشیمی، فلزات و سایر محصولات گرفته شد، به ضرر صنعت بود 
و اثرات منفی بر سودآوری شرکت ها داشت.وی ادامه داد: از یک سو نحوه ابلاغ این مصوبات و از سوی دیگر 
مصادف شدن آن با اعلام برخی تغییرات در شرایط سودآوری شرکت های پالایشی موجب شد بازار با یک جو 
روانی منفی روبه رو شود و متاسفانه اعتماد سرمایه گذاران لطمه دید.عشقی افزود: در جلسه کمیسیون اقتصادی 
خوشبختانه مباحث خوبی مطرح و مقرر شد هماهنگی هایی صورت گیرد تا پیشنهادات اصلاحی برای اینکه این 
تصمیم اصلاح شود و قیمت گذاری ها، متناسب با شرایط قیمت های جهانی انجام شود، ارائه شود.وی تاکید کرد: 
ما به هیچ وجه به دنبال رانت برای یک صنعت خاص نیستیم، قطعا این به ضرر کشور است، اما تعیین فرمول 
مناسب برای صنایع در بلندمدت هم به سرمایه گذاری بیشتر منجر می شود و هم اطمینان سرمایه گذاران را در 
پی خواهد داشت، ان شاءالله این موضوع را از سوی مجلس و دولت پیگیری می کنیم تا به نتیجه برسیم.وی 
در پاسخ به این پرسش که چه زمانی وضعیت بورس مناسب می شود؟، بیان کرد: به نظر می رسد با توجه به 
گزاراشات 3 ماهه ای که منتشر می شود، از این پس نگرانی خیلی جدی  نداریم. امیدواریم پیگیری ما زودتر جواب 
دهد و بتوانیم به جمع بندی برسیم اما از آنجا که تصمیم یک نفر نیست و باید مراحلی طی شود، نمی توان برای 

آن زمان تعیین کرد.

بلایی که واردات برنج بر سر کشاورزان آورد !
کاظم دلخوش نماینده مجلس به لغو ممنوعیت واردات برنج انتقاد کرد.

سیدکاظم دلخوش در تذکری با انتقاد از لغو ممنوعیت واردات برنج گفت: با توجه به اینکه اخیرا 
دو میلیون و 100 هزار تن برنج وارد کشور شده واردات دیگر چه معنایی دارد، آیا می خواهید به 

کشاورزان آسیب بزنید؟
 نماینده صومعه سرا با انتقاد از وضعیت نامناسب بازار مرغ بیان کرد: گیلان بیشترین مرغداری 
را در کشور دارد، نمی خواهید برای وضعیت مرغ برنامه ریزی داشته باشید؟ وجود مرغ آرین به 
صنعت مرغداری کشــور آسیب می زند. هم اکنون جوجه با قیمت 15 هزار و ۹00 تومان وارد 
می شود.وی به وضعیت زیتون، چوب صنوبر و باقی ماندن چای در انبارها اشاره و اظهار کرد: 
گروهی متخصص را تعیین کنید تا مشخص شود که ما کشاورزی را در کشور می خواهیم و 
اینکه محصولات ضروری کشاورزی در سبد خانوار جا دارد یا خیر؟ تعدادی می خواهند با زد و بند 
و واردات بی رویه محصولات غیرضروری کشورهای دیگر را وارد کنند.به گزارش اقتصاد 100، 
دلخوش خواستار برگزاری جلسه غیرعلنی در مجلس برای بررسی وضعیت کشاورزی در کشور 

شد و گفت: کشاورز با گرانی ها چگونه می تواند پاسخگوی هزینه های زندگی باشد.

عسگری :طرح های هادی بروز و قابل دفاع نیستند
دائما مردم و دهیار را مقصر نکنیم

نماینده مردم کرج در مجلس گفت: یکی از دلایل ساخت و ساز غیر مجاز، 
این است که آنچه به عنوان طرح هادی طراحی شده است، واقعا قابل دفاع، 

منطقی و به روز نیست.
مهدی عســگری نماینده مردم کرج، فردیس، اشتهارد و آسارا در مجلس  در جمع دهیاران 
و مسئولان استان البرز، گفت: یکی از پرتکرارترین مطالبات اهالی عزیز روستاها در مراجعات، 
موضوع طرح های هادی است.نماینده مردم کرج، فردیس، اشتهارد و آسارا در مجلس ادامه داد: 
طبق آماری که اخیرا گرفتیم؛ در شهرســتان کرج 12 روستا و در اشتهارد 6 روستا وجود دارد 
که بیش از ده سال از طرح هادی آن ها گذشته است، در مجموع استان نیز حدود ۸3 روستا؛ 
مدتی قبل نیز از بنیاد مسکن خواستم که یک جدول حاوی برنامه ی زمان بندی برای بازنگری 
در طرح های هادی روستایی تهیه کنند.وی اضافه کرد: مواردی را در طرح هادی می بینیم که 
به شکل کاریکاتوری و ناقص آورده شده و مردم را مجبور به تخلف می کند!این نماینده مردم 
در مجلس یازدهم ادامه داد:  با محوریت استانداری لازم است برای این موضوع، برنامه ریزی و 
زمان بندی شود و بنیاد مسکن در زمان مناسب موضوع بازنگری را با رویکردی منطقی انجام 

دهد. حتی یک روز تاخیر نیز منجر به تضییع حق مردم و آسیب به بافت روستاها است.
عسگری گفت: یکی از دلایل ساخت و ساز غیر مجاز، این است که آنچه به عنوان طرح هادی 

طراحی شده است، واقعا قابل دفاع، منطقی و به روز نیست.

سکه، طلا و ارز در پایین ترین رقم خود در ۲ ماه اخیر 
سوداگران از بازار خارج شده اند

طبق تحلیل نایب رییس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران، طی یک هفته اخیر 
باوجود افزایش قیمت طلا در بازارهای جهانی، همچنان قیمت ها در بازار سکه 
و طلای داخلی سیری نزولی داشته و قیمت انواع قطعات سکه و حباب آن ها، 
مصنوعات طلا و البته ارز به پایین ترین حد خود ظرف دو ماه اخیر رسیده است.

 محمد کشــتی آرای اظهار کرد: در هفته ای که گذشــت به دلیل شرایط اقتصادی آمریکا و 
همچنین کاهش ارزش دلار در جهان، قیمت طلا و سایر فلزات سیر صعودی داشت. در این 
هفته قیمت طلا، نقره، پلاتین و سایر فلزات گران بها روند افزایشی قیمت به خود گرفت؛ بطور 
هر اونس طلا در این هفته با 27 دلار افزایش همراه بود. نایب رییس سابق اتحادیه طلا و جواهر 
تهران تاکید کرد: علیرغم سیر صعودی قیمت ها در بازارهای جهانی اما در حال حاضر باتوجه به 
شرایط تقاضا، نوسان کاهشی نرخ ارز و تخلیه حباب سکه و طلا و به نوعی کاهش معاملات 
سوداگرانه طلا، سبب شد این هفته قیمت سکه و طلا سیر نزولی داشته باشد. همانطور که اشاره 

شد این در حالی بود که قیمت طلا در بازارهای جهانی سیر صعودی داشت.
٩٠٠ هزار تومان دیگر از بهای سکه ریخت

وی در رابطه با تغییرات قیمت انواع قطعات ســکه و طلا در بازار یک هفته اخیر و آخرین 
قیمت ها در معاملات پایانی هفته )روز پنجشنبه( گفت: این هفته سکه تمام قدیم با ۸00 هزار 
تومان کاهش روز گذشته در آخرین معاملات 24 میلیون و 500 هزار تومان بود. سکه تمام طرح 
جدید با ۹00 هزار تومان کاهش هفتگی به 27 میلیون و 250 هزار تومان رسید. نیم سکه با 
450 هزار تومان کاهش به 14 میلیون و ۸00 هزار تومان و ربع سکه با 400 هزار تومان افت 
بها نسبت به ابتدای هفته  به ۹ میلیون و ۸00 هزار تومان رسید. سکه های یک گرمی نیز پنج 
و ۹00 هزار تومان در پایان هفته تعیین قیمت شد که نسبت به ابتدای هفته 300 هزار تومان 
کاهش را تجربه کرده است. کارشناس و تحلیل گر بازار سکه و طلا، خاطر نشان کرد: در مجموع 
انواع قطعات سکه با کاهش قیمت و البته کاهش حباب همراه بوده است. طلای آب شده نیز 
در بازار با توجه به کاهش تقاضا، با کاهش حباب مواجه شده و 205 هزار تومان از حباب آن طی 
یک هفته اخیر تخلیه شد؛ این درحالیست که همانطور که اشاره شد طلا در بازارهای جهانی 
27 دلار افزایش قیمت داشته است؛ بنابراین قسمتی از کاهش قیمت طلای آب شده )17 عیار( 
تخلیه حباب آن و بخشی دیگر مربوط به کاهش نرخ ارز است. در پایان هفته هر مثقال طلای 
آب شده در محدوده قیمتی 10 میلیون تومان قرار داشت؛ هر گرم طلای 1۸ عیار نیز با 47 هزار 
تومان کاهش بها نسبت به ابتدای هفته در آخرین معاملات روز گذشته )پنجشنبه( دو میلیون و 
317 هزار تومان به ازای هر گرم قیمت داشت. کشتی آرای تاکید کرد: حباب انواع قطعات سکه 
در این هفته با کاهش همراه بود. حباب سکه تمام طرح جدید به عنوان شاخص حباب در یک 
هفته اخیر 400هزار تومان کاهش داشته و در حال حاضر در محدوده چهار میلیون و 600 هزار 
تومان قرار دارد؛ است درحالی است که حباب سکه تا هفت میلیون 500 هزار تومان هم بزرگ 
شده بود. بنابراین می توان گفت که طی 1.5 ماه گذشته قیمت سکه و حباب آن، طلا و ارز سیر 
نزولی داشته و روز گذشته به پایین رقم خود طی دو ماه اخیر رسیده است؛ فلذا عددهای فوق الذکر 

در دو ماه گذشته بی سابقه بوده و رکوردی تازه در دو ماه گذشته بود.  
معاملات سکه و طلا واقعی است و سوداگران کنار رفته اند

به گزارش اقتصادآنلاین،وی برای هفته پیش رو نیز پیش بینی کرد: برای هفته آینده پیش بینی 
می شود که با توجه به اینکه نوسان قیمت اونس که فعلا تاثیری بر بازار داخل ندارد و همچنین 
با توجه به ایام سوگواری که پیش رو داریم، کاهش تقاضا خواهیم داشت و طبیعتاً است کاهش 
تقاضا منجر به تخلیه بیشتر حباب سکه خواهد شد. نکته قابل توجه و اساسی در خصوص سکه 
و طلا این است که یک ماهی می شود که سوداگران سکه و طلا از بازار خارج شده اند و اکثر 
معاملات سکه و طلا واقعی و مصرفی بوده است و دیگر معاملات سوداگرانه برای خرید سکه و 

طلا نداریم و این خود تأثیر به سزایی در کاهش قیمت ها و هیجانات بازار داشته است.

کام مردم با »قندوشکر« تلخ شد
بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، در خردادماه امسال بالاترین نرخ تورم ماهانه 
در ۲٠ گروه کالایی را قند و شــکر با تورم ۶.۶ درصد به خود اختصاص داده 

است.
در حالی متوسط تورم ماهانه در کشور در خردادماه امسال 2 درصد اعلام شده که از بین 20گروه 
کالایی، قند و شکر با تورم 6.6 درصدی بالاترین رشد تورم ماهانه را داشته است.از بین این 20گروه 
کالایی، 11 گروه از کالاها و خدمات بیش از تورم ماهانه کشوری افزایش قیمت داشته اند.بر اساس 
این گزارش، نرخ تورم ماهانه خرداد در گروه های ارتباطات، حمل و نقل و سبزی ها و حبوبات منفی 
بوده است.به گزارش تسنیم، نرخ تورم ماهانه گروه گوشت قرمز و سفید 3.3 درصد، لبنیات و تخم 

مرغ 4.5 درصد و مسکن، آب، برق، گاز و سایر سوخت ها 2.6 درصد اعلام شده است.

ناترازی بلیت اتوبوس به خاطر نرخ پایین کرایه است
با لاستیک ۶۰ میلیونی اتوبوس ها دیگر کار نمی کنند!

سخنگوی شرکت های مسافربری کشور گفت: ناترازی بلیت اتوبوس به خاطر نرخ 
پایین کرایه است. هزینه تمام شده نرخ بلیت در کنار ریسک بالای سرمایه گذاری، 
کمبود قطعه و لوازم یدکی و گرانی لاســتیک باعث این وضعیت شده است. گا ها 
لاستیک از ۶٠ میلیون بالا می زند. ۱۵ هزار و پانصد دستگاه دو سال پیش در سراسر 

کشور کار می کرد، اما الان ۶ هزار و پانصد دستگاه داریم.
کافیست سری به سایت های تهیه بلیت اتوبوس بزنید تا کمبود آن را به خوبی حس کنید. با وجود نرخ 
متوسط قیمت اتوبوس ها، این وسیله نقلیه تبدیل به یکی از مهم ترین وسایل حمل و نقلی برای جامعه 
تبدیل شده، زیرا کمبود قطار و هواپیما و قیمت های بالا این دو، اتوبوس را در صدر توجه وسایل حمل و 
نقلی قرار داده است. اگرچه به باور برخی شرکت های مسافربری و رانندگان، با وجود افزایش شدید قیمت 
قطعات، لاستیک و اتوبوس، نرخ های فعلی چندان برای آن ها سودی ندارد که به شبکه حمل و نقل 
جاده ای کشور بپیوندند.به گزارش انتخاب، احمدرضا عامری، سخنگوی شرکت های مسافربری کشور، 
درباره کمبود بلیت اتوبوس در مسیر های مختلف گفت: ناترازی بلیت اتوبوس به خاطر نرخ پایین کرایه 
است. هزینه تمام شده نرخ بلیت در کنار ریسک بالای سرمایه گذاری، کمبود قطعه و لوازم یدکی و 
گرانی لاستیک باعث این وضعیت شده است. گا ها لاستیک از 60 میلیون بالا می زند. 15 هزار و پانصد 
دستگاه دو سال پیش در سراسر کشور کار می کرد، اما الان 6 هزار و پانصد دستگاه داریم.عامری بیان 
کرد: اتوبوس های جداشده از سیستم شرکت ها جذب برخی کارخانه جات و ادارات شده اند. به همین خاطر 
در مسیر های مختلف کمبود اتوبوس داریم. وی در ادامه افزود: شرایط اقتصادی ما خیلی خراب است. در 
یک شرایط عادی و وضعیت مطلوب مسلما مردم هم بیشتر سفر می کنند. با این وسعت مملکت این تعداد 
اتوبوس خیلی کم است. در سال های متوالی تنها شعار ما حمایت از مستضعفین بوده است و این اتوبوس ها 
هستند که با قیمت مناسب مردم را جا به جا می کنند. باید شرایطی فراهم شود که این حداقل ها از دست 
مردم نرود.عامری در پایان درباره دولت می تواند گمرک را معاف کند تا هزینه های اتوبوس پایین بیاید. 

دولت که ارز ندارد، تنها کمکی که می تواند به این صنف بکند معافیت گمرکی است.


